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Dybfrostærter amba   
Grønærten nr. 85 
 

 

 

31. marts 2023 
 

 Opfølgning på generalforsamlingen 
- forslag om opløsning af Dybfrostærter amba blev ikke vedtaget 
- vedtagelse af forslag fra bestyrelsen om at videreføre 
  Dybfrostærter amba i min. 2 år 
- bestyrelsen fortsætter med uændret konstituering 

 
Formand Knud-Erik Clausen (stående) 
aflægger beretning, og Bent Jensen blev 
valgt til dirigent på generalforsamlingen. 

Generalforsamling i Rønnede 
Dybfrostærter amba afholdt den 14. marts 
2023 generalforsamling i Rønnede med 
deltagelse af 24 deltagere. 

Beretningen og årsrapporten kan hentes 
på vores hjemmeside Dybfrostærter.dk 
under punktet ”Om Dybfrostærter amba”. 

Forslag om opløsning af Dybfrostærter 
amba blev ikke vedtaget 
Generalforsamlingens dagsorden bar 
præg af, at Ardo den 30. august 2022 
havde meldt ud, at de lukker for 
produktionen af ærter i Danmark. 

Som følge af denne udvikling havde to 
medlemmer hver især indsendt forslag 
om opløsning af Dybfrostærter amba og 
udbetaling af formuen til medlemmerne.  
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John Reese Jensen var den ene af 
forslagsstillerne og motiverede bl.a. sit 
forslag med, at det er forståeligt, at 
bestyrelsen arbejder for en fortsættelse, 
men man ser ind i at bruge 300.000 kr 
over to år, uden at der er noget konkret 
på bordet. Det er fint med et beredskab, 
hvis noget nyt skulle dukke op, men det 
er ikke givet, at det er de samme 
personer, som skal stå bag ved noget nyt. 
Flere af de nuværende avlere har ændret 
og omlagt til andre afgrøder. Det er den 
nuværende kreds af avlere, der har 
sparet formuen op ud fra 
ærteproduktionen, og formuen bør derfor 
uddeles til denne kreds. 

Henrik Hansen, som ligeledes havde 
indsendt et forslag om opløsning, 
bakkede op om John Reese Jensens 
argumenter og tilføjede, at det er den 
nuværende gruppe af avlere, der har 
sparet op, og hvis der skal noget nyt til, 
så skal det være gruppen bag et sådant 
nyt projekt, som lægger egne penge i det. 
Betaler man selv ind til et nyt projekt, er 
man også mere aktivt involveret i 
projektet. Man bør slutte Dybfrostærter 
amba nu, hvor det er slut med ærterne. 
 
Under debatten om forslaget pegede 
Knud-Erik Clausen bl.a. på, at 
bestyrelsen nøje har overvejet 
mulighederne, og en evt. fortsættelse af 
Dybfrostærter amba skal bestemt ikke 
ses som et tag-selv bord. Forslaget fra 
bestyrelsen om at fortsætte skal ses i 
lyset af, at det er svært at starte noget nyt 
op fra helt bar bund. Midlerne skal kun 
benyttes til det, som er lagt frem i dag. 
Bestyrelsen har sagt to år, så der er lidt 
tid at arbejde på, men vi skal heller ikke 
blive ved, hvis der ikke dukker noget nyt 
op. 
 
 
 

Efter en skriftlig afstemning kunne 
dirigenten oplyse, at der er afgivet 
følgende stemmer: 
Ja til opløsning:  7 
Nej til opløsning: 12 
Blanke stemmer: 1 
 
Dirigenten konstaterede, at der ikke er 
det det nødvendige flertal på ¾ af de 
afgivne stemmer for en opløsning – 
forslaget er således ikke vedtaget. 
 

 
Generalforsamlingen havde deltagelse af 
24 personer.   
 
Forslag vedtaget om at videreføre 
Dybfrostærter amba i min. to år 
Bestyrelsen havde fremsat forslag om at 
videreføre Dybfrostærte amba i min. to år: 

Dybfrostærter amba fortsætter i minimum 
to år frem til den ordinære 
generalforsamling i 1. kvartal 2025. 
Såfremt der i perioden frem til 2025 ikke 
opstår ny(e) produktion(er) eller andre 
aktiviteter, som medfører en beslutning 
på generalforsamlingen i 2025 om at 
opretholde Dybfrostærter amba udover 
2025, indgår det som en del af forslaget, 
at referenceperioden for et evt. 
resterende likvidationsprovenu i henhold 
til vedtægternes § 14, stk. 3, c fastfryses 
og udbetales på grundlag af de fem år: 
2018, 2019, 2020, 2021 og 2022. 
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Knud-Erik Clausen motiverede bl.a. 
forslaget med, at dagens dagsorden i 
Danmark i stor stil fokuserer på 
plantebaserede fødevarer, herunder 
bælgsæd, og på den baggrund er det 
muligt, at der kan opstå nye beslægtede 
muligheder. Det kan f.eks. være brug af 
bælgsæd til proteinfremstilling og lign. 
Der er bl.a. fra offentlig side afsat 
adskillige midler til at understøtte en 
sådan udvikling. 
For at have et beredskab klart med en 
bestyrelse, sekretariat og nogle midler at 
arbejde ud fra lægger bestyrelsen op til, 
at Dybfrostærter amba bevares i 
minimum 2 år. 
Aktiviteterne i Dybfrostærter amba og 
udgifterne vil, medmindre der opstår nye 
produktioner og muligheder, blive noget 
mindre end hidtil. Udgiften til driften 
dækkes af formuen, medmindre der 
opstår ny produktion, der giver mulighed 
for opkrævning af kontingent. 
Hvis der om 2 år (primo 2025) ikke er 
grundlag for en fortsættelse af 
Dybfrostærter amba, er oplægget fra 
bestyrelsen, at man nedlægger 
Dybfrostærter amba til den tid. Det vil 
være op til generalforsamlingen til den tid 
at træffe beslutning herom. 
Dybfrostærter amba har ultimo 2022 en 
formue på ca. 1,1 mio. kr + 
medlemsindskud på i alt 76.000 kr. 
Udgiften til driften i 2023 er budgetteret til 
150.000 kr. De store poster heri er 
udgiften til sekretariat, inkl. 
økonomiafdelingen på 74.100 kr, rejse- 
og mødeudgifter samt mødepenge til 
bestyrelsen på 35.000 kr og honorar til 
bestyrelsen på 19.500 kr. 
 
Under debatten om forslaget blev der 
udtrykt både opbakning og modstand 
mod en fortsættelse. Knud-Erik Clausen 
understregede herunder, at bestyrelsen 
har hørt medlemmernes indstilling og 
bekymringen fra nogle, og bestyrelsen vil 

naturligvis ikke misbruge medlemmernes 
tillid og penge. Bestyrelsen vil med 
forslaget signalere noget pionerånd, og at 
vi står sammen i jagten på nye 
muligheder.  
 
Sekretariatet oplyste i forbindelse med 
fremlæggelsen, at forskellen på at få 
vedtaget bestyrelsens forslag eller ej er, 
at vedtages bestyrelsens forslag, så låses 
referenceperioden for uddeling af 
formuen på årene 2018-2022. Vedtages 
bestyrelsens forslag ikke, så kører 
Dybfrostærter amba også videre, men så 
vil referenceperioden ved en opløsning i 
f.eks. 2024 være rykket med et år og 
være 2019-2023 – herved vil der for hvert 
år, der går, glide et år ud. 
 
Efter en skriftlig afstemning kunne 
dirigenten oplyse, at der er afgivet 
følgende stemmer: 
Ja til bestyrelsens forslag: 17 
Nej til bestyrelsens forslag: 3 
Blanke stemmer: 1 
 
Dirigenten konstaterede, at forslaget fra 
bestyrelsen er vedtaget. 
 
Knud-Erik Clausen kom i sin afslutning af  
generalforsamlingen bl.a. ind på, at der 
har været en del omtale i medierne af 
lukningen af den danske ærteproduktion, 
men der er ikke kommet konkrete nye 
projekter på banen endnu. Knud-Erik 
Clausen pegede videre på, at det ikke er 
tanken, at vi selv vil være drivkraften i at 
få sat gang i et nyt projekt, men vi er klar, 
hvis der opstår nye muligheder. Alle 
medlemmer skal være ambassadører og 
melde tilbage, hvis man hører om nye 
muligheder. 
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Kun de 500 kr i andelsindskud retur til 
medlemmer, som ikke har leveret ærter fra 
2018-2022 
I forslaget fra bestyrelsen, som blev 
vedtaget, er nærmere beskrevet, hvordan 
man som medlem er stillet i forhold til en 
andel i formuen, såfremt Dybfrostærter 
amba opløses. 
Er man derimod medlem, og har man 
ikke leveret ærter i et eller flere af årene 
fra 2018-2022, får man i henhold til 
vedtægterne kun sit andelsindskud på 
500 kr retur. 
Det er tilfældet for en del af 
medlemmerne i Dybfrostærter amba, og 
er man et af disse medlemmer, og 
forventer man ikke at blive en del af et 
evt. nyt projekt og en ny produktion, kan 
man således melde sig ud – uden at man 
herved risikerer at miste en andel af 
formuen ved en senere opløsning. 
 
Uændret bestyrelse 
Henning Buhl-Madsen, Knud-Erik 
Clausen og Torben Matthiesen blev 
genvalgt til bestyrelsen. 

Efterfølgende konstituerede bestyrelsen 
sig, og det er ligeledes med en uændret 
bemanding på posterne, hvor Knud-Erik 
Clausen fortsætter som formand og 
Torben Matthiesen som næstformand. 

Regnskab 2022 som budgetteret 
Årsrapporten for 2022 udviser et 
underskud på 76.738 kr mod et 
budgetteret underskud på 96.400 kr. 
Resultatet er er således tæt på det 
budgetterede, og der er kun små udsving 
på de enkelte poster i forhold til det 
budgetterede. 

Budget og kontingent i 2023 
Budgettet for 2023 indeholder et 
underskud på 150.000 kr. Som beskrevet 
i beretningen samt bestyrelsens forslag, 
er de store poster heri udgiften til 
sekretariat, inkl. økonomiafdelingen på 

74.100 kr, rejse- og mødeudgifter samt 
mødepenge til bestyrelsen på 35.000 kr 
og honorar til bestyrelsen på 19.500 kr. 

Kontingentsatsen blev fastlagt uændret 
på 1 %, men der budgetteres med 0 kr i 
indtægt fra kontingenter som følge af den 
særlige situation. 
Underskuddet dækkes via egenkapitalen. 
 
Bestyrelsen 
Knud-Erik Clausen (formand) 
Holtegårdvej 3 
4930 Maribo 
Tlf. 2449 8259 
E-mail: holtegaard@clausen.mail.dk 

Torben Matthiesen (næstformand) 
Sdr. Alslev Strandvej 4 
4800 Nykøbing F. 
Tlf. 4015 8250 
E-mail: tm@gunslevholm.dk 

Claus de Neergaard 
Gunderslevvej 13 
4160 Herlufmagle 
Tlf. 4045 0075 
E-mail: cn@gunderslevholm.dk 

Henning Buhl-Madsen 
Slots Bjergbyvej 13 
4200 Slagelse 
Tlf. 2096 4594 
E-mail: henning@buhl-madsen.dk  

Christian Heslet Jørgensen 
Arnakkegaard 
Arnakke 1 
4520 Svinninge 
Tlf. 5157 2312 
E-mail: chj@arnakkegaard.com 

Sekretariatet 
Klaus Sørensen 
Axeltorv 3, 1. sal 
1609 København V 
Tlf. 2724 5609 
E-mail: ks@lf.dk 
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